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Høringssvar fra HMU i Sundhed og Omsorg vedr. fremtidens folkehuse 

 

De Lokale MED Udvalg i Sundhed og Omsorg har haft mulighed for at drøfte 

og fremsende bemærkninger og svar vedrørende Fremtidens Folkehuse. 

Hoved MED Udvalget vurderer, at det er nødvendigt at læse svarene i deres 

fulde form. Derfor vil HMU ikke lave et sammenfattet/forkortet høringssvar, 

ligesom Hoved MED Udvalget ikke har yderligere bemærkninger. Derfor 

fremsendes svarene fra de lokale MED udvalg, som de er modtaget. 

 

Med venlig hilsen HMU, MSO 

 

Ved Formandskabet 

 

Christian Boel, direktør og formand for HMU  

Britha Lund Sørensen, næstformand for HMU 
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Til HMU_Bemærkninger fra LMU Distrikt Syd S&F til høringen af Fremti-
dens Folkehuse 
 
Generelle bemærkninger  

• I den videre proces for udviklingen af folkehusene bør der være op-
mærksom på vigtigheden af at inddrage alle brugere, herunder 
også medarbejdere og borgere, der kommer i husene, da de kender 
husene og deres anvendelse bedst. 

• I vurderingen af fremtidige Folkehuse i Distrikt Syd ses et potentiale 
for at få flere muligheder til at løse pladsproblematikker for de 
kommunale medarbejdere og bedre plads til klinikker og træning 
f.eks. i Folkehuset Vibys eksisterende lokaler. 

  
Bemærkninger til Folkehuset Viby 

• Folkehuset Viby ligger meget centralt og har gode busforbindelser, 
der gør det let for borgere at komme til og fra huset.  

• Der indstilles til opmærksomhed mod betjeningen af selvtrænerfor-
eningen (modtagelse af og oplæring af brugere), hvis huset nedlæg-
ges som folkehus 

  
Bemærkninger til Folkehuset Holme 

• LMU henstiller til, at de lokalemæssige udfordringer i Folkehuset 
Holme tages med i mulighedsstudierne af de øvrige huse i distrik-
tet. De nuværende lokaleforhold er meget trængte, og det er van-
skeligt bl.a. at opfylde de arbejdsmiljømæssige krav for de kommu-
nale medarbejdere. 

 

Sundhed og Omsorg 

Sundhed og Forebyggelse 

Distrikt Syd 

Aarhus Kommune 
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LMU-kvalificering af forslag til oplæg omkring Fremtidige Folkehuse i Sundhed og 

Omsorg 

 LMU Midt, Pleje og Rehabilitering 

I forbindelse med drøftelserne om fremtidige folkehuse i sundhed og omsorg har LMU Midt, Pleje og 

Rehabilitering, rejst en række vigtige spørgsmål og overvejelser vedrørende medarbejdernes placering 

på baserne, lokalernes anvendelse, risikovurdering, selvstyre og ressourceudnyttelse samt opfølgning 

og handling.  

 

Her følger en nærmere gennemgang af de fremsatte bekymringer og forslag til forbedringer for at 

skabe klarhed og sikre en vellykket implementering af fremtidige ændringer i strukturen af folkehuse. 

 

Medarbejdernes placering:  

Der er en særlig opmærksomhed på, hvordan medarbejderne vil blive påvirket af eventuelle ændringer 

i folkehusets struktur. Dette omfatter både medarbejdere/team, der har base i de nuværende folke-

huslokaler, og dem, der bruger faciliteterne i deres daglige arbejde som mødelokale, 'cafe’, trænings-

lokale mm. Der er behov for klarhed om, hvordan medarbejderne vil blive påvirket af eventuelle æn-

dringer, og hvordan de inddrages i processen. 

 

Lokalernes anvendelse:  

Der er også drøftelser om, hvordan de nuværende lokaler i folkehuset bruges, herunder cafeen og 

træningsfaciliteterne. Det er vigtigt at undersøge, hvordan disse lokaler kan blive bedre udnyttet til 

gavn for både medarbejderne og borgerne. Ligeledes med fokus på hvorledes der tages hensyn til 

P&R’s brug af lokaler. 

 

Risikovurdering: 

Det er nødvendigt at foretage en risikovurdering af eventuelle ændringer i folkehusets struktur/orga-

nisatoriske ophæng for at sikre, at medarbejdernes sikkerhed og trivsel ikke kompromitteres. Dette 

omfatter også vurdering af fysiske forhold som isolering, skimmelsvamp, lysindfald m.m. 

 

Opfølgning og handling:  

Det er vigtigt at sikre, at alle bekymringer og forslag til forbedringer bliver dokumenteret og fulgt op 

på, så der kan træffes kvalificerede og realistiske beslutninger om folkehusenes fremtid. 

 

Til sidst fremhæver LMU Midt P&R, at det giver rigtig god mening med Folkehuse og P&R som naboer. 

Det giver god mulighed for synergi og synlighed over for borgerne. Dette vurderes positivt set i relation 

til arena for forebyggelse, tidlig opsporing samt rehabilitering. 

 

En særlig opmærksomhed ved Folkehuset Fuglebakken: 

I høringsmaterialet lægges der op til, at Folkehuset Fuglebakken fortsætter som folkehus og videreud-

vikles sammen med husets mange gode fællesskaber. I indstillingen er der nævnt følgende opmærk-

somhedspunkt, som vi ønsker belyst og involvering i, hvis indstillingen godkendes:   

   

 ”Folkehuset Fuglebakken kan, under forudsætning af, at det på sigt får mulighed for flere lokaler, have 

et stort potentiale. Stort køkken med fint caféareal understøtter madfællesskaber fra ældreboligerne.”   
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Teamet på Fuglebakken er bekymrede for om deres lokaler vil kunne komme i spil og blive inddraget, 

hvis aktiviteten i Folkehuset øges. Teamet har mange ansatte, og få lokaler til rådighed. Fuglebakkevej 

4a, kælderen, huser teamet Fuglebakken., aftensygeplejerskerne i Midt, nattevagterne i Midt og res-

sourcekoordinatorerne for dag – og aftensygeplejerskerne i Midt. 

Teamet Fuglebakken har tidligere haft til huse i F10 og i kælderen på Morten Eskesens vej, hvor loka-

lerne ikke blev fundet egnet til teamets behov. Hvis teamet skal rykke ud af nuværende lokaler, vil det 

resultere i større afstand til ældreboligerne. Dette vil medføre, at flere af de medarbejdere, der lever 

med fysiske udfordringer, ikke vil kunne bestride deres stilling hvis der bliver længere geografiske af-

stande til borgerne fra en evt. ny base. 
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LMU-kvalificering af forslag til oplæg omkring Fremtidige Folkehuse i Sundhed og 

Omsorg 

 LMU Nord, Pleje og Rehabilitering  

 I forbindelse med diskussionerne om fremtidige folkehuse i sundhed og omsorg har LMU Nord, Pleje 

og Rehabilitering, rejst en række vigtige spørgsmål og overvejelser vedrørende fremtidens folkehu-

sene. 

Her følger en nærmere gennemgang af de fremsatte bekymringer og forslag til forbedringer for at 

skabe klarhed og sikre en vellykket implementering af fremtidige ændringer i strukturen af folkehuset 

Toftegården. 

 

En særlig opmærksomhed ved Folkehuset Toftegården: 

I høringsmaterialet lægges der op til, at Folkehuset Toftegården indgår i kategorien under Folkehuse, 

hvor der kan foretages mulighedsstudier, nemlig mulighed for at indlede en lokal dialog om fremad-

rettede muligheder. 

Teamet Toftegården har flere inputs til de fremadrettede muligheder: 

 

1. Forbedring af arbejdsmiljøet for teamet: Det er vigtigt at adressere de dårlige arbejdsforhold, som 

teamet oplever i kælderen under ældreboligen på Sandkåsvej. Manglen på vinduer og uro fra bebo-

erne ovenpå skaber en uhensigtsmæssig arbejdssituation, især for nattevagterne. Dette kan føre til 

stress og øget risiko for arbejdsskader. Kælderen er heller ikke optimal for de sundhedsrisici, som byg-

ningen medfører fx skadelig skimmelsvamp, den stejle og glatte trapper. 

 

2. Forbedret tilgængelighed for borgerne: Ved at placere teamet i det nuværende folkehus vil borgerne 

få bedre adgang til teamet og dets tjenester. Dette vil lette kommunikationen og samarbejdet mellem 

borgerne og personalet samt være med til at reducere klager fra beboerne og deres pårørende. 

 

3. Optimering af eksisterende faciliteter: Lokaler i folkehuset, såsom biblioteket/borgerrummet og bru-

gerrådsrummet, kan omstilles til brug af hjemmeplejeteamet. Dette vil forbedre effektiviteten og sam-

arbejdet internt i teamet samt give bedre muligheder for dokumentation og møder. 

 

4. Forslag til ny anvendelse: Hvis aktiviteterne i kælderen lukker ned, kan lokalerne anvendes til gavn for 

teamet og deres arbejdsmiljø. Folkehuset rummer bl.a.  et ’bibliotek’/borgerrum, studierum (bruges 

sparsomt) og brugerrådsrum (som anvendes 1. tirsdag om måneden til brugerrådsmøde). Disse lokaler 

kan med fordel anvendes til etablering af et depot eller dokumentationsrum samt kontorer til ledelsen. 

Lige nu er lederkontoret flyttet op på Folkehuset, hvilket nedsætter muligheden for nærværende le-

delse og sparring med personalet. 

 

5. Infrastrukturforbedringer: Pleje og Rehabiliterings biler kører på el. Det foreslås, at der etableres la-

destandere til leasede elbiler ved Folkehuset Toftegården for at imødekomme behovet for ren el. Dette 

vil også forbedre parkeringsforholdene og mindske klager fra beboere over p-pladser i området. 

6. Træningsfaciliteter: Teamets leder ser stadig mulighed for, at aktiviteter og selvtræning bibeholdes i 

Folkehuset. Her er fine faciliteter og disse er brugt meget af borgerne og holder derfor også borgere 

væk (jf. ledetrådede). Et potentiale kunne være koordinering i team Toftegården ved KU-terapeut. En 

anden mulighed kunne være sundhedshuset ved biblioteket, der aktuelt anvender træningsfacilite-

terne som satellit for træning. 
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Samlet set er det vigtigt at overveje disse forslag, så teamet kan arbejde under bedre forhold, samtidig 

med at borgerne får bedre adgang til teamet og dets tjenester. Dette vil bidrage til at skabe en mere 

effektiv og tilfredsstillende plejeoplevelse for alle involverede parter. 



Høringssvar fra LMU Midt til HMU 
 
Ved gentænkningen af Folkehusene bør der rettes opmærksomhed på, hvordan det bedst kan fungere 
både som arbejdsplads for medarbejdere og som et aktivt sted for borgerne. Derfor opfordres til, at 
der, i processen omkring mulighedsstudier for udvikling af Folkehusene, sker en aktiv inddragelse af 
de involverede interessenter. 
 
Med venlig hilsen LMU Midt, Sundhed og Forebyggelse 
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Til HMU_Bemærkninger fra LMU Distrikt Nord S&F til høringen af Fremti-
dens Folkehuse 
 
Generelle bemærkninger 
LMU Distrikt Nord efterspørger, at der i arbejdet med vurderingen af Frem-
tidens Folkehuse tydeligt fremgår, at begrebet Folkehuse udover at dække 
over og rumme frivillighedshuse også omfatter en arbejdsplads for medar-
bejdere og en fysisk ramme om drift af sundhedsydelser. 
 
Bemærkninger til kategori 1: Folkehuse, som indstilles til at fortsætte som i 
dag og videreudvikles 
Der bør i videreudviklingen af husene tages hensyn til, at S&F har medarbej-
dere og funktioner i husene, og at disse aktiviteter fremadrettet tænkes ind 
i den daglige drift og fordeling af lokaler i husene. 
                                                                                                                                         
Bemærkninger til kategori 2: Folkehuse, som i dag er overgået til anden an-
vendelse, eller som byrådsbeslutninger medfører skal udvikles på anden 
måde 
I den videre proces for disse huse bør der rettes opmærksomhed mod den 
gruppe borgere, der i dag benytter huset, og de fællesskaber, de indgår i 
her. 
 
Bemærkninger til kategori 3: Folkehuse, hvor der skal foretages muligheds-
studier 
LMU Distrikt Nord bemærker behovet for og vigtigheden af, at medarbej-
dere i S&F inddrages i afdækningen af brugen af husene fremover, da de 
har deres daglige gang i husene og viden om dagligdag, aktiviteter og bor-
gergrupper, der benytter husene.  
 
Bemærkninger til huse, der indgår i den videre dialog til Nordea-fonden 
Også for disse huse gælder, at S&F har funktioner og arbejdspladser, der 
bør tænkes ind i den videre udvikling. Derudover påpeges synergien mellem 
cafe, træningsmuligheder og aktiviteter, der har en forstærkende effekt på 
hinanden og livet i husene. 
 
 

 

Sundhed og Omsorg 
Sundhed og Forebyggelse 
Distrikt Nord 

Aarhus Kommune 
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Til HMU_Bemærkninger fra LMU Distrikt Syd S&F til høringen af Fremti-
dens Folkehuse 
 
Generelle bemærkninger  

• I den videre proces for udviklingen af folkehusene bør der være op-
mærksom på vigtigheden af at inddrage alle brugere, herunder 
også medarbejdere og borgere, der kommer i husene, da de kender 
husene og deres anvendelse bedst. 

• I vurderingen af fremtidige Folkehuse i Distrikt Syd ses et potentiale 
for at få flere muligheder til at løse pladsproblematikker for de 
kommunale medarbejdere og bedre plads til klinikker og træning 
f.eks. i Folkehuset Vibys eksisterende lokaler. 

  
Bemærkninger til Folkehuset Viby 

• Folkehuset Viby ligger meget centralt og har gode busforbindelser, 
der gør det let for borgere at komme til og fra huset.  

• Der indstilles til opmærksomhed mod betjeningen af selvtrænerfor-
eningen (modtagelse af og oplæring af brugere), hvis huset nedlæg-
ges som folkehus 

  
Bemærkninger til Folkehuset Holme 

• LMU henstiller til, at de lokalemæssige udfordringer i Folkehuset 
Holme tages med i mulighedsstudierne af de øvrige huse i distrik-
tet. De nuværende lokaleforhold er meget trængte, og det er van-
skeligt bl.a. at opfylde de arbejdsmiljømæssige krav for de kommu-
nale medarbejdere. 

 

Sundhed og Omsorg 

Sundhed og Forebyggelse 

Distrikt Syd 

Aarhus Kommune 



Høringssvar vedr. Fremtidens Folkehuse fra LMU i HR 
 

 

Det fremgår af høringsmaterialet, at behov for kontorfaciliteter er medtænkt i overvejelserne omkring 

fremtidigt brug af Folkehusene. Dog fremgår medarbejderes behov for adgang til lokaler til 

møder/undervisning i Folkehusene samt behov for studierum ikke tydeligt.  

Der er brug for, at dette perspektiv i højere grad indtænkes i beslutningsprocessen. 

 

 

Tilgængelighed af lokaler  

Det er nødvendigt for medarbejdere, ledere og konsulenter i MSO at have adgang til møde- og 

undervisningslokaler, både lokalt og på tværs af MSO. Der er i forvejen mangel på lokaler, hvor flere 

medarbejdere kan mødes, særligt ved behov for større lokaler.  

 

Når medarbejdere, ledere og konsulenter mødes, er det her de dygtiggør sig, videndeler mono- og 

tværprofessionelt, kvalificerer borgerforløb, udvikler og styrker kvaliteten af det faglige arbejde osv. – alt 

sammen til gavn for borgeren. 

 

Konkret er der behov for adgang til lokaler i forbindelse med fx:  

• Undervisning i større eller mindre forsamlinger i forbindelse med kompetenceudvikling af 

medarbejdere, tillidsvalgte, ledere og nøglepersoner 

• Lederrekruttering 

• Møder i lokale og tværgående arbejdsgrupper 

• Netværksmøder i distriktet eller på tværs af MSO (fx arbejdsmiljønetværk og netværk for 

oplæringsvejledere og kliniske vejledere/undervisere) 

• LMU-møder 

 

Når der fra konsulentside er behov for at samle medarbejdere og ledere, er det en prioritering og et ønske 

fra medarbejder- og lederside, at dette sker i lokale rammer – både af hensyn til tidsforbrug og tilknytning. 

 

Allerede nu opleves det udfordrende at finde egnede lokaler til ovennævnte formål. Dette udfordres 

yderligere af prioriteringsnøglen for booking af lokaler, der blev besluttet pr. 1. september 2022, hvor 

medarbejdere er nr. 4 (nederst) i prioriteringslisten: Nyhed - AarhusIntra (aarhuskommune.dk) 

 

Vi har i MSO meget få større lokaler (festsale), der kan rumme mange mennesker, fx Salen i Folkehuset Viby, 

som er vurderet som en kategori 3. 

Vi vurderer, at det kan medføre øgede økonomiske udgifter til leje af lokaler, hvis tilgængelige lokaler 

begrænses yderligere. Herudover vil en begrænsning i tilgængelige lokaler kunne medføre, at 

medarbejdere, ledere og konsulenter i højere grad skal transportere sig over længere afstande i forbindelse 

med mødeaktivitet og lign., hvilket vil øge både tidsforbrug og økonomiske omkostninger. 

 

 

Studierum til elever og studerende 

I forbindelse med uddannelse af elever og studerende i MSO er der behov for lokalt forankrede studierum 

på eller i nærheden af de enheder, hvor der er elever og studerende i oplærings- og praktikforløb, hvilket 

også understøttes af gældende kvalitetsaftaler på området. 

Allerede nu er det vanskeligt at stille studierum til rådighed i nødvendigt omfang. Da mange studierum er 

placeret i Folkehusene, kan en nedlukning eller omprioritering af lokaler betyde endnu større 

vanskeligheder med at finde egnede lokaler til studierum – både i forhold størrelse og transporttid.  

På nuværende tidspunkt er der studierum på bl.a. følgende Folkehuse: Toftegården, Tilst, Skødstrup, 

Hjortshøj, Skelager, Ankersgade, Viby, Tranbjerg og Carl Blochs Gade – nogle af disse vurderet i hhv. kategori 

2 og 3. 

https://intranet.aarhuskommune.dk/feedentry/99998
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Høringssvar fra Distrikt Syd Ældre & Omsorg 
 Vedr. fremtidens Folkehuse 
 

 

Generel opmærksomhed: At der fremadrettet er fokus på, hvordan Folke-

husene - også fremover - kan benyttes af de borgere, der bor på de om-

kringliggende plejehjem til arrangementer, spisning eller træning, og at dette 

perspektiv indgår i den fremtidige model for Folkehusene: 

 

• Folkehuset Viby: Både plejehjemmet Kongsgården og Plejehjem-

met Borgvold, der er nabo til Folkehuset, benytter træningsfacilite-

terne og er dermed blandt de brugere, der fast kommer i Folkehuset 

- også fremadrettet.  

 

• Folkehuset Harlev: At beboerperspektivet indgår i den videre af-

dækning af behov for justeringer ift. de fysiske rammer. Der lægges 

vægt på, at en fremadrettet løsning i huset kræver særligt blik for be-

boernes behov og samtidigt, at der arbejdes efter at etablere en fæl-

les helhedsorienteret løsning, da mange har sin gang på matriklen 

(hjemmepleje, sundhedsenhed, foreninger m.fl.). 

 

 

Plejehjemschef Susan Johanne Pedersen - på vegne af ledergruppen i Æl-

dre & Omsorg - Distrikt Syd 

Sundhed og Omsorg 
Ældre og Omsorg 
Aarhus Kommune 

Plejehjem Stab 

Grøndalsvej 2 

8260 Viby J 

 

Direkte telefon: 41 85 94 72 

 

Sagsbehandler: 

Sara W. Kristensen 



LMU distrikt Midtvest, Ældre og Omsorg bakker op om planerne, som er skitseret i anbefalingerne for 
fremtidens folkehuse. Specifikt for planerne for hhv. folkehuset i Hasle, Rosenvang samt Åbygård har vi 
følgende bemærkninger:  
 
For folkehuset i Hasle vil vi gerne understrege, som beskrevet, at en adskilles af madproduktionen, er 
vigtigt for plejehjemmets drift, ligesom det er vigtigt med fortsat samarbejde og dialog mellem 
plejehjemmet og folkehuset. Folkehuset bidrager bl.a. til at skabe liv omkring plejehjemmet Hasle og 
beboerne på plejehjemmet har bl.a. glæde af at deltage i flere af de aktiviteter som centerrådet arrangerer 
i Folkehuset.  
 
For folkehuset i Åbygård hilses forslaget velkomment – plejehjemmet Åbygård arbejder med fællesskaber 
og aktiviteter i tæt sammenspil med lokalsamfundet og de beskrevne planer falder i høj grad i tråd hertil.  
Endelig bakkes ligeledes op ift. folkehuset Rosenvang med bemærkning om, at lokalerne både anvendes af 
plejehjemmet Rosenvang samt Plejehjemmet Vidtskuevej m.fl. Det er desuden vigtigt, at budgettet til 
udgifter på servicearealerne i givet fald skal tilfalde Rosenvang/Vidtskuevej.   
 



LMU Borgervelfærd har følgende tre bidrag til høringen. 
  

1.  Borgerne ønsker ældreboliger der ligger i umiddelbar nærhed af et Folkehus. 
Bekymring i forhold til borgere som bor i ældrebolig, eller står overfor at skulle vælge ældrebolig. 
Boligtildelingen taler dagligt med borgere som er i denne livssituation. Langt de fleste vil gerne bo i 
nærheden af et Folkehus, så der er mulighed for en hverdag, hvor det er let at møde andre, gå til 
aktiviteter og indtage måltider. Det modvirker ensomhed og holder dem i gang fysisk og mentalt. 
Forhold vi som kommune også har en interesse i, da det styrker muligheden for at opretholde et 
selvstændigt funktionsniveau længst muligt.  
Der gøres herudover opmærksom på, at ældreboliger som ikke ligger i umiddelbar nærhed af et 
Folkehus ofte står tomme og derfor udgør en udgift for kommunen. 
  

1. Målgruppen for Folkehusene. 
Folkehusene spiller en væsentlig rolle i forhold til pensionister som ønsker at have et aktivt 
ældreliv. Dette sammenholdt med argumentet om at ældreboliger vælges ud fra et ønske om, at 
det nærtliggende Folkehus er en integreret del af hverdagslivet, fører til en refleksion over 
målgruppen for Folkehusene. Herunder om det vil være hensigtsmæssigt i højere grad at målrette 
tilbuddene mod ældre og det gode ældreliv, frem for at huset skal kunne repræsentere tilbud for 
alle fra 0-100. 
  

2. Opmærksomhed på at Folkehusene også er arbejdsplads for medarbejdere. 
Der ses en fordel i at medarbejderne og borgerne møder hinanden i Folkehusene, så det både er et 
sted, hvor borgerne kommer til aktiviteter og hvor medarbejderne har arbejdsplads. 

  
  
På vegne af LMU Borgervelfærd 
 



Høringssvar vedr. fremtidens folkehuse fra administrationen i det gamle C & S. 

Som administration i folkehusene ønsker vi, at der fortsat er stort fokus på 

administrative opgaver. I dag løser administrationen løn og personaleopgaver, 

økonomi, hjemmesider/infoskærme, lokalebooking, indkøb og mange andre opgaver. 

Vi understøtter lederne af folkehusene, caféerne samt frivilligkonsulenter og rådene 

på en god og konstruktiv måde. Det er vigtigt for administrationen at dette samspil 

mellem ledere, cafepersonale, frivilligkonsulenter, råd og administration forbliver 

styrket, som det er i dag, så administrative opgaver stadig løses på et fagligt højt 

niveau.  

Vi håber at kunne holde fast i det, som administrationen er lykkes med, nemlig at 

skabe gode relationer til lederne og øvrige samarbejdspartnere som vi understøtter.  

Der skal være fokus på at undgå opgaveglidning, så administrative opgaver stadig 

forbliver løst af administrationen, som har de rette kompetencer og er mest 

effektive. 

Administrationen er usikker på, hvilken betydning det vil få når/hvis et eller flere 

folkehuse lukker/ændres til mulighedshuse. Vil opgaveporteføljen fortsætte uændret 

eller ser vi ind i hverdag med nye spændende opgaver og samarbejdspartnere? 

Arbejdsmiljøet er påvirket i denne proces, da der er mange uafklarede ting, som 

blandet andet er med til at skabe psykologisk utryghed.  

 

På vegne af administrationen i det gamle C & S 

TR – Helle Breiner Vestergaard 

AMR – Janie Teichmann 
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Høringssvar fra Distrikt Syd Ældre & Omsorg 
 Vedr. fremtidens Folkehuse 
 

 

Generel opmærksomhed: At der fremadrettet er fokus på, hvordan Folke-

husene - også fremover - kan benyttes af de borgere, der bor på de om-

kringliggende plejehjem til arrangementer, spisning eller træning, og at dette 

perspektiv indgår i den fremtidige model for Folkehusene: 

 

• Folkehuset Viby: Både plejehjemmet Kongsgården og Plejehjem-

met Borgvold, der er nabo til Folkehuset, benytter træningsfacilite-

terne og er dermed blandt de brugere, der fast kommer i Folkehuset 

- også fremadrettet.  

 

• Folkehuset Harlev: At beboerperspektivet indgår i den videre af-

dækning af behov for justeringer ift. de fysiske rammer. Der lægges 

vægt på, at en fremadrettet løsning i huset kræver særligt blik for be-

boernes behov og samtidigt, at der arbejdes efter at etablere en fæl-

les helhedsorienteret løsning, da mange har sin gang på matriklen 

(hjemmepleje, sundhedsenhed, foreninger m.fl.). 

 

 

Plejehjemschef Susan Johanne Pedersen - på vegne af ledergruppen i Æl-

dre & Omsorg - Distrikt Syd 

Sundhed og Omsorg 
Ældre og Omsorg 
Aarhus Kommune 

Plejehjem Stab 

Grøndalsvej 2 

8260 Viby J 

 

Direkte telefon: 41 85 94 72 

 

Sagsbehandler: 

Sara W. Kristensen 



Høringssvar vedrørende Folkehuset i Skåde 
 
Pleje og rehabilitering i Distrikt Syd ser 3 mulige spor i forhold til anvendelse af Folkehuset Skåde 
fremadrettet. 
 
 
Spor 1: Fællesskab og ensomhedsforebyggelse 
I forbindelse med folkehus bygningen ligger der 32 ældreboliger, som ikke har et fælles hus, på 
samme vis, som andre ældreboliger har. 
Vi ser det derfor som meget afgørende, at disse borgere får stillet et lokale til rådighed i folkehus 
bygningen, som erstatning for et fælleshus. 
Det vil kunne medvirke til at forebygge ensomhed og være et afsæt for at beboerne vil kunne 
dyrke fællesskabet. 
Hjemmeplejen som har til huse i Folkehus bygningen vil kunne være med til at understøtte 
fællesskabet. Det kunne fx være, at man i stedet for at den enkelte borger, der er visiteret til at få 
hjælp til at varme mad, kunne samles i fælleshuset og spise deres mad sammen og hvor de 
visiterede ydelser således blev leveret af hjemmeplejen der. Det ville dog forudsætte der etableres 
et anretter køkken i et fælleshus.  
Den kommende ældrelov vil helt sikkert også understøtte en ny måde at tænke opgaverne 
løst/leveret på. 
Derudover har boligerne en afdelingsbestyrelse, som allerede nu laver forskellige aktiviteter for 
beboerne, og her ser ledelsen gode muligheder for at disse understøttes af hjemmeplejen. 
Et muligt sted vil være ”den blå sal” som ligger op ad ældreboligerne, og det vil være nemt for 
beboerne at komme frem og tilbage. 
 
 
 
Spor 2: Sundhedsfremme og forebyggelse 
Pleje og rehabilitering anbefaler at man fortsat har træningslokale i nuværende folkehus. 
MSO gør og skal fortsat satse på sundhedsfremmende aktiviteter og her er træningsfaciliteter 
afgørende 
Dels har pleje og rehabilitering sammen med Sundhed og forebyggelse brug for faciliteter til at 
udføre træning med borgere, der har en genoptræningsplan samt borgere, der får 
vedligeholdende træning. 
I dag anvendes træningsfaciliteter i fin samhørighed med selvtrænere. Det kan vi kun understøtte 
fortsætter. Der vil være behov for klare aftaler mellem aktørerne herunder økonomi til at 
drifte/udskiftning af maskinerne/ mm. 
Vi anbefaler at træningslokalet forbliver i nuværende lokale. 
 
Spor 3: Bedre faciliteter til hjemmeplejen Skåde  
I forbindelse med omorganiseringen i 2021, kom der en del flere medarbejdere til på matriklen og 
flere funktioner er blevet samlet. Der er ca. 100 medarbejdere tilknyttet hjemmeplejen. 
Aktuelt mangler der kontorarbejdspladser samt mødelokaler til at afholde personalemøder, 
tværfaglige konferencer og monofaglige møder. 



I dag afholdes der møder i alt for små lokaler, hvor ikke alle kan få en stol at sidde på. Det skaber 
dårlig trivsel og arbejdsmiljøet udfordres, når man skal sidde alt for mange mennesker i alt for små 
lokaler. De samme lokaler anvendes samtidig til frokostpause og det falder til tider sammen, så 
medarbejdere ikke har et sted at spise. 
Pleje og rehabilitering vil gerne overtage cafelokalet, og bruge det sammen med nuværende 
lokaler. 
Derudover vil det nuværende Centerråds lokale kunne anvendes til kontorarbejdspladser 
Der vil være et ønske om at cafelokalet indrettes så der kommer en mobil væg samt AV udstyr 
mm. 
 
Vi ser frem til at blive inddraget i en kommende proces, når høringsperioden er afsluttet. 
 
 
Vh Personale og ledelse i hjemmeplejen Skåde, Pleje og rehabilitering 
 
 
 
 


•	Til hørringsvaret ønsker vi at få mere plads. 
•	Derudover er det vigtigt at vi bibeholder træningslokale til selvtrænere og borgere, som terapeuter træner med. 
- Det er vigtigt at beboerne i ældreboligerne får stillet et lokale til rådighed, da de ikke som Stenvej, har et fælleshus. 
- Det er vigtigt vi hjælper med at forebygge ensomhed og understøtter fællesskaber for de borgere, der bor omkring.





